WORLD FAMOUS SCIENTISTS

世界著名科学家

Dennis Hagen

陈辉岳

编著





世界著名科学家小故事

WORLD FAMOUS SCIENTISTS

Dennis Hagen

陈辉岳

编著



图书在版编目(CIP)数据

世界著名科学家小故事 / (美) 哈根 (Hagen, D.), 陈辉岳编著。一上海:上海外语教育出版社,2004 (中学生英语文库)

ISBN 7-81095-187-4

I. 世··· Ⅱ. ①哈···②陈··· Ⅲ. 英语一阅读教学 -中学-课外读物 Ⅳ. G634, 413

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2004)第 014460 号

出版发行:上海外语教育出版社

(上海外国语大学内) 邮编:200083

电 话: 021~65425300(总机), 35051812(发行部)

电子邮箱: bookinfo@sflep.com.cn

址: http://www.sflep.com.on_http://www.sflep.com

责任编辑。 钱明丹

印 刷:上海出版印刷有限公司

经 销:新华书店上海发行所

开 本: 787×960 1/32 印张 7.75 字数 166 千字

版 次: 2004年5月第1版 2004年5月第1次印刷

印 数:5000 册

书 号: ISBN 7-81095-187-4 / G • 117

定 价: 11.50元

本版图书如有印装质量问题,可向本社调换

Acknowledgement

The sophomore English majors in 2002 – 2003 of Wuhan University of Technology provided research materials for the Chinese scientists in this book. Professor Feng from Wuhan University and Ou Zhou Lin, a mathematics teacher from Wuhan University of Technology gave the author much additional help.

Leng Jie (Autumn) was the primary typist for the full manuscript. Janet Hagen, the author's wife, was the final editor.

Mr. Chen Huiyue, is my co-worker and friend. He has provided the opportunity for me to write books for students of English in China. I consider our partnership to be one of the great privileges for me as an American.

Preface

The great scientists of all history have given us an understanding of our world from their knowledge of the universe from the largest galaxy to the smallest insect. As you read about the discoveries and inventions of these men and women, you will have an inner sense of fascination.

Much of the vocabulary of science is specialized, which means students will have to learn the language of botany, physics or mathematics. The author has tried to minimize the amount of new words from these scientific experts. However, some ideas can only be identified or explained with a scientific vocabulary.

As you read, you will get a sense of awe concerning the intelligence of the scientists. It is our privilege to examine their research as we try to understand their various scientific fields. You will especially be interested in the history of Chinese inventors. They made many inventions of practical value that were not known in Europe for many centuries.

前 言

《世界著名科学家小故事》(World Famous Scientists) 是《中学生英语文库》(English Library for Students)的第九本出版物。当你听、读本书时,你将会了解到古今中外在科技的各个领域为人类文明作出杰出贡献的五十多位科学家、发明家。这些科学家出贡献的五十多位科学家、发明家。这些科学富知识。他们的重大成就都直接或间接地造福于人类社会,也正是这些成就帮助构筑了我们的现代文明生活。书中有些发明或发现在我们今天看来显得较平凡,但是我们现代的科学技术正是在这些成就的基础上发展起来的。科技的发展,人类对美好生活的追求将永远是无止境的,但对为此作出贡献的科学家,我们将永远铭记在心。

本书中出现了一些常用的科技词汇,掌握后可以为你今后阅读科普文章打下坚实的基础。书中词汇凡超出教育部 2003 年 4 月制定的《普通高中英语课程标准(实验)》3500 词汇表的,在各课的 Words& Phrases栏目中均用中文注释并加注国际音标。书后还附有总词汇表供你系统记忆、巩固用。每篇短文后有三个理解测试题,帮你检查自己的理解程度。

本书的配套录音带共四盒,由 Dennis Hagen 夫妇

在美国录制后由上海外语音像出版社出版。 欢迎广大读者对本书及本丛书的编写提出宝贵意 见。

> **陈辉岳** 2003年9月1日于上海

CONTENTS

1.	Chinese Astronomers	. l
2.	Copernicus	. 6
3.	Galileo	10
4.	Other Notable Astronomers	14
5.	Chinese Biologists	18
6.	Charles Darwin	23
7.	Gregor Johann Mendel	27
8.	DNA Scientists	31
9.	Chinese Botanists	35
l0.	Theophrastus	39
11.	Carl Linnaeus	43
12.	Asa Gray and Other Notable Botanists $\ \ldots \ \ldots$	47
13.	Chinese Chemists	52
14.	Chemistry: The Periodic Table of Elements	
	***************************************	56
l5.	Alfred Nobel	60
l6.	Marie Curie	64

17.	Chinese Geologists	. 68
18.	Alexander von Humboldt	. 72
19.	Louis John Rodolphe Agassiz	. 76
20.	Alfred Lothar Wegener	. 80
21.	Chinese Mathematicians	. 84
22.	Greek Mathematicians	, 88
23.	European Mathematicians	. 93
24.	Probability in Statistics	. 98
25.	Chinese Medical Experts (1)	102
26.	Chinese Medical Experts (II)	106
27.	Hippocrates	110
28.	Louis Pasteur	114
29.	Luc Montagnier and Robert Gallo	118
30.	Chinese Physicists (1)	122
31.	Chinese Physicists (II)	126
32.	Issac Newton	130
33.	Michael Faraday	133
34.	Ernest Rutherford, Niels Bohr. Enrico Fermi	
		137
35.	Chinese Technology Experts (1)	141
36.	Chinese Technology Experts (II)	145
37.	Chinese Technology Experts (111)	148
38.	Telecommunications	151
39.	Transportation	156
40.	Construction	161
41.	Chinese Computer Experts	164
42.	History of Computers	168

• **||** •

43.	IBM and Intel	172
44.	Apple and Microsoft	176
45.	Chinese Zoologist	179
46.	Zoology and Paleontology	183
47.	China's Endangered Animals	187
48.	Naturalists of Birds and Fish	191
49.	Entomology, the Study of Insects	195
Answer Key		199
Vocabulary		201

目 录

1.	中国的天文学家	• 1
2.		6
3.	伽利略	10
4.	其他著名的天文学家	14
ŏ.	中国的生物学家	18
6.	达尔文	23
7.	孟德尔	27
8.	DNA 科学家 ·······	31
9.	中国的植物学家	35
10.	泰奥弗拉斯托斯	39
11.	林奈	43
12.	格雷及其他著名植物学家	47
13.	中国的化学家	52
14.	化学与元素周期表	56
15.	诺贝尔	60
16.	玛丽·居里	64
17.	中国的地质学家	68
18.	亚历山大·冯·洪堡	72
19.	路易斯·约翰·鲁道尔夫·阿加西	76
20.	阿尔弗雷德・洛桑・韦格纳	80
21.	中国的数学家	84

22.	希腊的数学家	88
23.	欧洲的数学家	
24.	统计学的概率	
25.	中国的医学专家(I)	102
26.	中国的医学专家(II)	106
27.	希波克拉底	110
28.	路易斯•巴斯德	114
29.	路克·蒙泰格尼尔和罗伯特·盖洛	118
30.	中国的物理学家(I)	122
31.	中国的物理学家(II)	126
32.	艾萨克•牛顿	130
33.	迈克尔•法拉第	133
34.	卢瑟福,玻尔与费密	137
35.	中国的技术专家(I) ····································	141
36.	中国的技术专家(II) ·······	145
37.	中国的技术专家(III)	148
38.	通讯	151
39.	运输	156
40.	建筑	161
41.	中国的电脑专家	164
42.	电脑的历史······	168
43.	IBM 与英特尔	172
44.	苹果与微软	176
45.	中国的动物学家	179
46.	动物学与古生物学	183
47.	中国的濒危动物	187
48.	鸟类与鱼类的博物学家	191
49.	昆虫学及昆虫的研究	195
	••••••	199
词汇	表	201

1. Chinese Astronomers

Zhang Heng (78 - 139 A. D.) was an unusual child. As a 5-year-old boy, he would observe the stars at night. His grandfather was astonished and said to him, "There are hundreds and thousands of stars in the sky. How can you count them?" Zhang recognized their positions and thought they were always in perfect order.

In 117A. D., Zhang built a spherical object on an axis that revolved just like the earth. It was called Hun Tian Yi and was driven by water.

In 132 A.D., he built a seismograph and called it Di Dong Yi. Eight dragon heads arranged in a circle had a small iron ball in each mouth. When the earth had a tremor, the ball in the dragon's mouth facing the earthquake would fall into a frog's mouth.

Zhang was the official astronomer of the Han emperor. He worked with an early form of the compass. He scientifically explained both the solar eclipse (sun) and the lunar eclipse (moon). He also refined the calculation of pi from 3.0 to 3.162. This

is important for precise calculation of the circumference of a circle in mathematics.

Zu Chongzhi (429 - 500 A.D.) was an astronomer who devised the best scientific calendar, which was called "Da Ming's Calendar". He also worked on the calculation of pi, improving its accuracy to the sixth decimal.

Guo Shoujing (1231 - 1316 A.D.) was appointed by the Yuan emperor Kubilai Khan to work with others to build an observatory. As Guo watched the stars, he worked on a new calendar. He studied 40 calendars from as early as the Han Dynasty. Then he devised the "Shou Shi Calendar". He calculated the year as the length of 365.2425 days. This is the accepted length used today.

Zhang Yuzhe (1902 - 1986) studied at Tsinghua University and Chicago University in the U.S.A. He found the 1,125th minor planet, which was called "China". He also found the 2,051th minor planet, which was named "Chang". He served many positions in science as well as the Director of the Chinese Academy of Sciences Observatory.

Dai Wensai (1911 - 1979) coined the word "cosmic" and suggested a theory of the origination of the solar system. He was an author of many books including *Star Astronomy* and *Evolution of Astronomy*.

Questions

 Dragons and frogs were used by Zhang Heng to explain the ______.

- A. solar eclipse
- B. carth's rotation
- C. direction of earthquakes
- D. calculation of pi
- 2. Guo Shoujing calculated the length of the year as
 - A. less than 366 days
 - B. more than 365 days
 - C. about 365, 5 days
 - D. about 365, 25 days
- 3. "China" and "Chang" are names of ...
 - A. minor planets
 - B. distant stars
 - C. near stars
 - D. new comets

Words & Phrases

astronomer [əsˈtronəmə] n. 天文学家 spherical ['sferikəl] a. 球的,球形的 axis [ˈæksɪs] n, 轴;轴线 revolve [rivolv] vi. 旋转;绕转 seismograph ['saizməqraf] n. 地震仪 tremor [tremə] n. 震颤;发抖 compass ['kampəs] n. 罗盘,指南针 solar [ˈsəʊlə] a. 太阳的 月光的 eclipse [rklips] n. (天)食

solar eclipse (天)日食

lunar eclipse (天)月食

lunar ['lumə] a. 月的,太阴的;新月形的 refine [rifain] vt. 精炼,提纯;精制

pi [pai] n. (数)圆周率(π)

precise [prisats] a. 精确的,准确的

circumference [səˈkʌmfərəns] n. 圆周,周围;周线,圆周

devise [divaiz] vt. 设计,发明

accuracy [ˈækjurəsɪ] n. 准确,精确

decimal [ˈdesɪməl] n. (数)小数(十进小数) a. 小数的,十 进位的

observatory [əbˈzɜːvətərɪ] n. 天文台

minor[maine]a.较小的,较少的;较年幼的,较次要的

academy [əˈkædəmɪ] n. 研究院;学会

Chinese Academy of Sciences 中国科学院 coin [koin] ut. 创造,杜撰(新词,新语等) cosmic ['kozmik] a. 宇宙的:广大无边的 origination [ərɪdʒineɪʃən] n. 发源,发生

evolution [ˌiːvəˈluːʃən] n. 发展,演变

For Your Reference

Zhang Heng 张衡(78-139),东汉科学家,文学家,精通 天文历算,天文著作有《灵宪》。

Zu Chongzhi 祖冲之(429-500),南北朝时代南朝的科学家,编制了《大明历》,著有《缀术》和《九章术义注》。

Guo Shoujing 郭守敬(1231-1316),元天文学家、水利学家、数学家,与王恂、许衡等编制《授时历》。

Zhang Yuzhe 张钰哲(1902-1986),天文学家。1928 年在美发现一颗小行星,命名为"中华",编著有《小行星漫谈》。

Dai Wensai 戴文赛(1911—1979),天文学家,著有《恒星天文学》、《天体的演化》和《太阳系演化学》,主编有《天文学教程》和《英俄中天文学词汇》等。有《戴文赛科普文集》。

Hun Tian Yi 浑天仪,我国古代测定天体位置的一种仪器。

Di Dong Yi 地动仪,东汉张衡发明的地震仪,发明于公元 132 年,比外国地震仪早 1700 多年。

Da Ming's Calendar《大明历》,南北朝祖冲之创制的历

法,成历于公元 463 年。 Shou Shi Calendar《授时历》,为我国历史上施行最久的 历法,历时 364 年。

• 5 •